




展覽
訊息

商王武丁與后婦好－殷商盛世文化藝術特展
第二展覽區：圖書文獻大樓1樓特展室
展覽時間：2012.10.19~2013.02.19  9:00am~5:00pm

商朝第二十三代商王武丁（生活於約西元前一二〇〇年），與他的配偶婦好是中國歷史上的絕世佳偶。

但他們之間的故事，直到二十世紀才為人所知。

史籍、甲骨卜辭以及考古出土文物所呈現的武丁，既是賢能的王者、敬天畏祖的巫者、更是一個富有

好奇心的開創者。在他所開創的時代裡，透過武

力或貿易，使商王朝達於空前鼎盛。甲骨卜辭及

婦好墓中大量、珍貴的隨葬品，呈現婦好作為女

性、妻子、母親、王后、將軍及祭司的多樣人生

角色，更彰顯她在武丁時代舉足輕重的地位。

武丁時代所留下的大量卜辭，除了是珍貴的歷史

文獻，也使我們能夠借之認識漢字肇造之初的原

始形體和意義，是我們今日藉以認識漢字悠遠與

書風變化的憑據。

本展覽結合中央研究院歷史語言研究所，中國社

會科學研究院考古所、河南文物局、加拿大安大

略皇家博物館、蘇格蘭國家博物館及本院典藏文

物共同展出，通過文獻、甲骨文以及考古出土文

物，刻畫武丁與婦好之間三千年前的故事、殷商

盛世的壯闊，並展現漢字富沛的生命力！

商晚期 石虎首人身跪姿立雕
Kneeling anthropomorphic 
figure with tiger head and 
claws, Late Shang dynasty

專題聯展

河嶽海疆－院藏古輿圖特展
第一展覽區（正館）：104陳列室 
展覽時間 : 2012.12.29~2013.03.31

「地圖」源出於「繪畫」；長期以來，「圖」與「畫」並稱，它是屬於人類早期傳遞訊息或追求藝術生

活的一種表現。新石器時代的人類在岩洞的洞壁或燒製的陶器中，留下了許多類似圖畫的遺存，這是一

種追求精神層面的反映，也是真實生活的記錄。這種模擬繪畫在後來發展的過程中，部分繪圖的人用簡

單的線條，描述他們所認知的地理環境；這

是圖畫技巧與觀念，慢慢走向實用的層面，

逐漸演變成地圖最初的起源。

本展覽精選國立故宮博物院藏明、清時期關

於河、嶽、海、疆的古輿圖，分「輿圖中的

河川」、「肇域四海」、「邦畿千里」等幾

個單元，說明傳統輿圖繪製的技巧及各類輿

圖出現時所反映的時代課題。

圖書文獻特展

清代 黃河蘭州浮橋圖
Map of Floating Bridge in Lanzhou City, 

Qing dynasty 
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King Wu Ding and Lady Hao: Art and 
Culture of the Late Shang Dynasty

Exhibition Area II (Library Building): First Floor 
Exhibition Dates: 2012.10.19-2013.02.19 9:00am-5:00pm

The 23rd ruler of the Shang Dynasty, King Wu Ding (c. 1200 BCE), and his wife, Lady Hao, are 
an exceptional couple in China’s long history, though it was not until the 20th century that 
their story was told. 

From historical records, inscriptions on oracle bones, and archeological evidence an image 
of Wu Ding began to form, painting the king as a royal sage, venerated religious figure, and 
an abundantly inquisitive soul. During Wu Ding’s reign, through military force or trade, the 
Shang dynasty entered a period of unprecedented prosperity. From the precious gifts and 
oracle bone inscriptions found in Lady Hao’s tomb, emerged the story of a woman who was 
not only a wife, mother, and queen, but also a general and priestess, thus expressing the de-
cisive role she played during her husband’s reign. 

A great amount of oracle bone inscriptions from this period have survived; besides providing 
precious records of early Chinese history, we can also see evidence of the Chinese charac-
ters, we know and use today, in their original form and meaning.

This exhibition integrates history and language research from Academia Sinica with archeo-
logical research the Chinese Academy of Social Sciences, and includes pieces from the 
Henan Cultural Relic Office, Royal Ontario Museum, National Museum of Scotland as well as 
the National Palace Museum’s own collection. Through historical documents, oracle bone 
inscriptions, and archeologically excavated cultural relics, we can portray the 3,000 year old 
story of Wu Ding and Lady Hao, the prosperity and strength of the Shang dynasty, and the 
abundant vitality of Chinese characters.

Special Exhibition

Mapping the Imperial Realm: an Exhibition 
of Ancient Maps

Exhibition Area I (Main Building): Gallery 104
Exhibition: 2012.12.29-2013.03.31

Maps originated in pictorial depiction, which as visual representations was used in remote 
times to convey messages or to pursue artistic expressions. From the Neolithic cave walls or 
pottery many man-made images have remained to show such early mental pursuits and 
serve as records of actual lives. Later during the development of graphical imitation skills, 
some came to use simple lines to depict what they perceived of their geographical sur-
roundings, gradually lending a practical aspect to the art and concept of pictorial represen-
tation, and eventually giving rise to the art of mapmaking.

This exhibition includes a carefully chosen selection from the National Palace Museum’s col-
lection of Ming and Qing dynasty maps of river, mountain, and sea boundaries, divided into 
three categories: “Rivers in Maps” “Origin of the Four Seas,” and “A Thousand Miles around 
the Capital,” which express the tradition and technical excellence of map making in the pe-
riod, as well as reflecting the issues of the era.

Special Exhibition of Rare Books and Historical Documents

Exhibitions



Saturday Night at NPM
Want to experience a different kind of fun？ Join us at Saturday Night at NPM. Enjoy the intel-
lectual entertainment and relaxing beauty of the National Palace Museum under the moon-
light. The NPM is free on Saturday night from 18:30-20:30. After 18:00 on Saturday’s, join us in 
Exhibition Area BI for fun art activities.
Website: http:// www.npm.gov.tw

2013 Winter Workshops
We welcome everyone to participate in our 2013 Winter Workshop, which will be held from 
January 31 to February 2, 2013. For details on course content and how to register, please pay 
attention for the latest information posted on the NPM website.

故宮週末夜

週末的夜晚想來點不一樣的樂趣嗎？ 歡迎您星期六夜晚來到故宮，享受知性與放鬆的夜晚，欣賞皎白
月光下的故宮。國立故宮博物院每週六18:30-20:30免費延長開放，同時精心安排不同性質的藝文活
動，自18時開始於正館B1大廳舉行。

本院網站：http://www.npm.gov.tw

活動
訊息

102年冬令文物研習會
週廣受大眾歡迎的冬令文物研習會訂於102年1月31日至2月2日舉辦，，詳細課程內容與報名方式請密
切注意本院網站最新消息。

Information on Museum Activities
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一般
資訊本院地址：11143臺北市士林區至善路2段221號

總機電話：02-6610-3600　   
傳真電話：02-2882-1440
本院網址：http://www.npm.gov.tw
Facebook：http://facebook.com/npmgov
開放時間：全年開放，上午八時三十分至下午六時三十分

週五、週六延長至晚間九時
（每週五、週六下午六時三十分至晚間九時，國人憑身分證件可免費參觀。）

參觀門票
■第一展覽區（正館）門票：
■成人參觀券160元，優待券80元（軍、警、學生憑證）
■團體參觀券每人100元（10人以上）
■學齡以前兒童、65歲以上本國籍老人免費、身心障礙者及其陪同者一人免費

本院暨順益台灣原住民博物館聯合票券：
■成人聯票250元
■學生聯票130元

本院暨美麗華百樂園摩天輪聯合票券：
■普通聯票250元，優惠聯票170元。(限以現金購買)
■可參觀故宮正館展覽及搭乘美麗華摩天輪。

交通工具
■捷運淡水線：士林站下車，轉公車255、304、815、紅30(低地板公車)、小型公車18、19
■捷運文湖線：大直站下車，轉公車棕13；或劍南路站下車，轉公車棕20
■往返桃園國際機場，可在捷運民權西路站，或於行天宮轉乘機場直達巴士

張大千先生紀念館
■每週二至週日，每日開放四個時段：9：30、10：30、14：00、15：00，每次參觀時間為四十分
鐘。週一、國定假日及大千先生忌日（4月2日）休館。       

■請於一週前上網申請參觀　
■地址：11144臺北市士林區至善路二段342巷2號
■線上申請：http://www.npm.gov.tw/exh96/dai-chien/ch01.html

至善園
■週二至週日開放時間：上午七時至下午七時開放  
■入園每人投幣20元
■觀眾憑當日參觀門票票根，可免費參觀至善園

正館當日免費導覽
第一展覽區一樓語音櫃檯前前集合出發，請逕至一樓語音導覽櫃台報名，導覽時間如下：
■國語導覽（正館）：上午9:30  10:00，下午2:30  4:30
■英語導覽（正館）：上午10:00，下午3:00
■台語導覽：請事先來函申請。洽詢專線：02-2881-2021轉8487

團體導覽系統
■十人以上之團體全面使用團導系統，每機NT$20。請事先以電話預約，再於參觀當日至第一展覽區B1
團體票務櫃台購票，並至團體語音導覽櫃檯租借領取團導系統。

■洽詢專線：02-2883-3172、02-2883-3277、02-2883-3200。

語音導覽租借
■中、英、日、韓文個人語音導覽，請洽第一展覽區一樓語音導覽櫃台租借，每機新台幣100元

身心障礙人士參觀服務
■身心障礙團體來院參觀，請與教育展資處聯絡，洽詢電話：02-2881-2021分機8487
■第一展覽區一樓寄物處提供輪椅借用服務
■視障團體參觀，洽詢電話：02-2881-2021分機2802

圖書文獻館
■位於第二展覽區，除週日及國定假日休館外，週一至週六上午九時至下午五時開放
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Address No. 221, Sec. 2, Zhishan Rd., Shilin Dist., Taipei City 11143, Taiwan (R.O.C.)
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Hours Open daily from 8:30 a.m. to 6:30 p.m.

Friday and Saturday, extended hours from 6:30 p.m. to 9:00 p.m. 
(Free admission for Taiwan Nationals upon presenting ID)

Admission
Exhibition Area I:
■ Adults: NT$160
■ Military, Police, and Students (with Student I.D.): NT$80
■ Group Ticket: NT$100 per person (min. 10 people)
■ Admission for children (under school age), senior citizens (65+), the handicapped and one accompanying 

person is free

Joint Admission with Shung Ye Museum of Formosan Aborigines
■ Adults: NT$250
■ Students: NT$130

NPM and Miramar Entertainment Park Ferris Wheel Joined Ticket
■ Regular joint tickets NT$250, preferential discount ticket NT$170. (purchases can be made in cash only)
■ Admittance to the Main Exhibition Hall of the NPM and to the Miramar Entertainment Park Ferris Wheel 

Public Transportation
■ MRT – Take the Danshui Line to Shihlin Station and transfer to Buses 255, 304, 815, Red 30 (low-floor bus), or S 18, 19.
■ MRT Wenhu (brown) line: Disembark at Dazhi Station and switch to bus Brown 13; Disembark at Jiannan 

Station and switch to bus Brown 20.
■ Buses to and from Taoyuan International Airport stop at the Minquan West Road MRT station and the Hsing 

Tien Temple.

Chang Dai-ch’ien’s Residence
■ Open Tuesday to Sunday except national holidays. Please apply online 1 week in advance at http://www.

npm.gov.tw
■ Address: No. 2, Lane 342, Sec. 2, Zhishan Rd., Shilin Dist., Taipei City 11143, Taiwan (R.O.C.)
■ Website: http://www.npm.gov.tw/exh96/dai-chien/ch01.html

Zhishan Garden
■ Traditional Chinese Garden (open Tuesday to Sunday from 7 a.m. to 7 p.m.).
■ Admission: NT$20.
■ Visitors with any NPM ticket can also use their ticket stubs on the same day of purchase for entrance to the 

Chih-shan Garden at no extra cost.

General Information



明 祝允明 雜書詩卷 局部
Zhu Yunming, Mixed book of Poetry 
(detail), Ming Dynasty
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Free Daily Guided Tours of the Main Hall
Please gather in front of the audio guide counter on first floor of Exhibition Area I. The tour will leave promptly 
at the designated time. 
■ Chinese Tours (Main Hall): 9:30am, 10:00am and 2:30pm, 4:30pm
■ English Tours (Main Hall): 10:00am and 3:00pm
■ Taiwanese Tours: Application is required. For more information please phone (02) 2881-2021 ext. 8487

Group Tour System
■ Groups of 10 or more are required to use the NPM Group Tour System at NT$20 per person. Please call to 

make a reservation and purchase the tickets as well as pick up the Group Tour System on the day of visit 
at the admission counter on floor B1. 

■ For more information, please call 02-2883-3172 or 02-2883-3277, 02-2883-3200

Audio Tour Renting Service
■ To rent an audio player for tour guidance in Mandarin Chinese, English, Japanese or Korean, please visit 

the Audio Information Desk in Exhibition Area I. NT$100 per each audio player.

Tours and Services for the Handicapped
■ The Museum offers special group tours for physically or mentally challenged visitors. (02-28812021 ext. 8487)
■ Wheelchairs are available at the Main Hall (Exhibition Area I) First Floor checkroom.
■ Group tours for the visually impaired, please call 02-2881-2021 ext. 2802 

Library 
■ The Library Building (Exhibition Area II) opens every Monday to Saturday from 9am to 5pm; it is closed on 

Sundays and national holidays.

Phone number: 0800-009-609
Website: http://www.pcc.gov.tw
Published by the National Palace Museum
Director: Ming-Chu Feng
Editor-in-chief: Quo-ping Lin 
Editor: Tunglin Lee

Printing: Published by the National Palace Museum 
ISSN: 1011-9086
Cover: Zhao Chang, Picture for the New Year(detail), 

Song Dynasty

春暖花開，鳥語芬芳，邀請您前來聆聽大自然的聲音，同時欣賞故宮經典中國古文物，讓心裡滋潤甘

甜。本院近期推出許多別具心裁的全新展覽！精心規劃書畫特展「鋪殿花之美－宋趙昌歲朝圖」，色彩

豐富，帶您進入筆墨奔放的繽紛世界，另外，「毫端萬象－祝允明書法特展」精選不同時期的楷、行、

草書，以窺其書風的多樣性與汲古創新的書學觀。

器物特展包括「商王武丁與后婦好－殷商盛世文化藝術特展」、「赫赫宗周－西周文化特展」、「通嚏

輕揚—鼻煙壺文化特展」及「金成旭映—清雍正琺瑯彩瓷特展」，讓您欣賞經典藝術珍品，品味中國歷

代文物。本院珍藏文獻「河嶽海疆－院藏古輿圖特展」，讓您置身於古代浩瀚河域與海域內。

誠摯邀請您和家人及朋友，一起來趟孕育千年的故宮文物之旅。

鋪殿花之美－宋趙昌歲朝圖
第一展覽區（正館）：208陳列室
展覽時間：2013.1.1~2013.03.25 (展覽相關說明請參閱第5頁)

毫端萬象－祝允明書法特展
第一展覽區（正館）：202手卷櫃、204、206、212陳列室
展覽時間：2013.1.1~2013.03.25 (展覽相關說明請參閱第5頁)

赫赫宗周－西周文化特展
第一展覽區（正館）：103、105、107陳列室
展覽時間：2012.10.08~2013.01.07 (展覽相關說明請參閱第7頁)

金成旭映－清雍正琺瑯彩瓷特展  

第一展覽區（正館）：203陳列室
展覽時間：2012.12.01~2013.10.30 (展覽相關說明請參閱第7頁)

通嚏輕揚－鼻煙壺文化特展
第一展覽區（正館）：303陳列室
展覽時間：2012.07.25 ~ 2013.06.20 (展覽相關說明請參閱第7頁)

河嶽海疆－院藏古輿圖特展
第一展覽區（正館）：104陳列室
展覽時間：2012.12.29~2013.03.31 (展覽相關說明請參閱第9頁)

商王武丁與后婦好－殷商盛世文化藝術特展
第二展覽區：圖書文獻大樓1樓
展覽時間：2012.10.19~2013.02.19 9:00am-5:00pm (展覽相關說明請參閱第9頁)

前言

最新
消息

No.221, Sec.2, Chih-Shan Road, Shihlin District, Taipei 11143, Taiwan, R.O.C.
http://www.npm.gov.tw    http://facebook.com/npmgov

General Information
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中英文版

為期符合環保需求，《故宮展覽通訊》紙本將逐年減量，本院誠摯邀請您加
入故宮「網路會員中心」，網址：http://www.npm.gov.tw/emembers/
emembers01.htm，登錄成功後，您將可以每半個月，定期收到《故宮電子
報》，瀏覽本院「最新消息」、即時「展覽資訊」、「教育活動」及優惠促銷資訊
等。若您還需要訂閱紙本，請於一週內回郵或寄電子信箱(re_pnl@npm.gov.tw)
您的編號、姓名、電話、地址及email。讓我們一起以行動，愛護地球，謝謝您一
直以來對本院的支持。

In joining the sustainability movement, the museum will be reducing the 
quantity of paper NPM Newsletters. We invite you to join the NPM Web 
Member Center at http://www.npm.gov.tw/emembers/emembers01.htm 
where you will receive a  bimonthly NPM e-Newsletter, which provides the 
“Latest News,” “Exhibition Information,” “Educational Activities,” and 
other information. If you would like to continue receiving a paper copy 
of “NPM Newsletter” for the time being, please reply via mail or email 
to  re_pnl@npm.gov.tw with your name, telephone number, address, and 
email in one week. Please join us in our movement for a greener earth. We 
thank you for your support.

姓名/

電話/

地址/

email/

編號/




